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عضویت در »بریکس« و »شانگهای« 
با فهم »زبان دنیا«

ســرویس سیاسی- پس از عضویت ایران در 
شــانگهای و آزاد کردن پول های بلوکه شده و منابع 
ارزی کشورمان در کره جنوبی و عراق تازه ترین گام 
راهبردی دولت ســیزدهم با عضویت در مجموعه 
بین المللی »بریکس« با رویکرد اقتصادی برداشــته 

شد.
عضویت ایران در »بریکس« در حالی از سوی 
جریان غرب گرا، همواره پیگیری می شد و دولت را 
ناتوان از عضویت در آن معرفی می کردند که هم اکنون 
با عضویت کشــورمان در چنیــن مجموعه ای، یا 
سکوت معنادار، کرده اند و یا در اقدامی فرار به جلو، 

آن را بی ارزش می خوانند.
کســانی که مدعی بودند »زبــان دنیا را بلدند« 
و دیگــران را به »آب و صابــون« حواله می دادند، با 
برجامی نافرجام و کشوری با تورم ۶۰ درصدی فرار 
کردند و حال پس از دو ســال که گام های اســتوار 
دولت مردمی یکی پس از دیگری برداشــته می شود 
به میدان آمده اند تا با ایرادات تهی، این دســتاورد را 

زیر سوال ببرند.
هنوز شهد خبر عضویت ایران در »شانگهای« 
در دهان ها بود که با دمیدن در گسل های موجود، که 
از قضا محصول حکمرانی آنهاست، شیرینی انتفاع از 
یک دستاورد سیاست خارجی را به حاشیه کشاندند 
و حال نیز در تلاش برای به حاشــیه بردن دستاورد 
دیگر هســتند. این در حالی است جماعت یاد شده، 
عکــس با فلان هواپیما و یــا فلان مقام خارجی در 
مجلس را به عنوان دســتاورد به مردم می فروختند و 
با همین »گفتار درمانی« ها و ادعاهای پوچ، ماشــین 

اقتصاد کشور را به ته دره انداختند.
حال که دولت ســیزدهم در تلاش برای جبران 
کاســتی های یک دهه گذشته است، هر روز یا یک 
حاشیه سازی مانع از آن می شوند. اگر روزی مدعی 
بودند هر ۹ روز یک حاشــیه درســت می شود الان 

خودشان هر ۹ ساعت یک حاشیه خلق می کنند.
دولــت یازدهم و دوازدهم مدعــی بود زبان 
کشورهای غربی را می فهمد اما پشت درهای بسته 
آنان قرار گرفت و حتی فرصت طلایی برای عضویت 
در بریکس را در زمان خود از دست داد. این در حالی 
است که دولت سیزدهم بدون ادعاهای دولت قبلی 
توانست ایران را بعد از عضویت در پیمان شانگهای 

وارد پیمان اقتصادی بسیار مهم بریکس کند.
همچنانکه سید ابراهیم رئیسی در بازگشت از 
ســفر آفریقای جنوبی گفت: عضویت ما در گروه 
بریکس به صورت اتفاقی رخ نداده بلکه یک سیاست 
انتخابی از سوی دولت در جهت تأمین منافع کشور و 
مردم بوده است و امیدواریم بتوانیم از این رویداد قابل 
توجه نهایت بهره برداری را در عرصه های مختلف 
داشته باشیم.رئیس جمهور با بیان اینکه اهمیت ایران 
به لحاظ موقعیت ژئوپلیتیک و کنشــگری فعال در 
عرصه های مختلف منطقه ای و بین المللی بر کســی 
پوشیده نیست، تصریح کرد: همه این مسائل موجب 
شــد تا عضویت ایران در گروه بریکس مطرح و به 
اتفاق آرای اعضا تصویب شود. البته به طور طبیعی 
لازم اســت ساز و کارهای اجرایی برای بخش های 
مختلف گروه از جمله صندوق بریکس، نیز تمهید 
و فراهم شــود که همکاران وزارت امور خارجه از 
همان ساعت اول تصویب عضویت ایران، اقدامات 
خــود را در این زمینه آغاز کردند. رئیســی در ادامه 
با بیان اینکه دولت مردمی هرگز سیاســت خارجی 
کشور را زمینه ای برای منازعات و مشاجرات حزبی 
و جناحی تبدیل نخواهد کرد، اظهار داشــت: آنچه 
برای ما اهمیت و اولویت دارد تضمین و تأمین منافع 
کشور و مردم است و امیدواریم بتوانیم از این رویداد 
قابل توجه نهایت بهره برداری را در این زمینه داشته 

باشیم.
نقش بریکس در تحولات آینده

همــکاری و مشــارکت در چارچوب هــای 
اقتصادی چندجانبه به ویژه در قالب همکاری های 
جنوب-جنــوب اهمیت و اولویــت بالایی برای 
جمهوری اسلامی ایران دارد. همچنین کشورمان از 
ظرفیت ها و توانمندیهای ارزشمندی برای مشارکت 
در ســازوکارهای چندجانبه بهره مند است. در حال 
حاضر مــا با اعضای بریکــس تعاملات اقتصادی 
دو جانبــه و چندجانبه قابــل توجهی داریم. حال با 
عضویت ایران، کشورمان آمادگی دارد قابلیت ها و 
ظرفیت های خود را در مسیر نیل به اهداف مشترک 
با کشــورهای عضو بریکس به اشــتراک گذاشته و 
روابط خود را در سایر زمینه های اقتصادی و تجاری 
گســترش دهد. در حــال حاضر، گــروه بریکس 
بیشترین سهم از تولید ناخالص داخلی جهان )۳۱.۵ 
درصد( را در مقایسه با سایر بلوک های اقتصادی از 
جمله گروه هفت )۳۰.۷ درصد( به خود اختصاص 
داده اســت. همچنین پنج کشور عضو یک چهارم 
مساحت خشکی زمین و حدود ۴۰ درصد جمعیت 
جهان )۳ میلیارد و ۱۸۷ میلیون نفر در سال ۲۰۲۱( را 
دارا هستند و با توجه به میزان تقاضای موجود انتظار 
می رود در آینده بــا پذیرش اعضای جدید جایگاه 

جهانی گروه ارتقا یابد.
بریکس با توجه به روح همکاری و مشارکت 
حاکم بر آن، از ظرفیت های بالایی برای ایجاد تأثیرات 
مثبــت و ارائه راه حل هایی برای چالش های جهانی 
برخوردار است. جمهوری اسلامی ایران اعتقاد دارد 
با توجه به روندهای موجود و همچنین گســترش 
احتمالی بریکس و ایجاد ائتلاف های جدید و قوی تر 
بین اقتصادهای نوظهور جهانِ جنوب، ظرفیت های 

این گروه را افزایش داده و باعث تأثیرگذاری بیشتر 
آن در رونــد تحولات جهانی خواهد شــد. زمانی 
کــه ایران بــه دنبال دلار زدایــی در عرصه تجارت 
جهانی بود بســیاری از کشورها آن را رویایی و در 
خلع می پنداشــتند اما هم اکنون کشورهای بریکس 
به دنبال ایجاد واحد پولی جدید هســتند و حضور 
ایران را بسیار مغتنم و انگیزه بخش برای تحقق این 
رؤیــای بزرگ می دانند. بریکــس بعد از تحولات 
ابتدایی شکل گیری خود با یادگیری های جدیدش 
از جملــه عضویت ایران اعتماد بــه نفس کافی را 
بــرای تحقق یک رؤیای بــزرگ پس از جنگ دوم 
جهانــی دنبال می کند. ایجاد واحد پول جدید منجر 
به بازگشــت عدالت در عرصه تجارت جهانی شده 
و بســیاری از مشکلات کشورهای مستقل از جمله 
ایــران را می تواند مرتفع کند. موضوعی که موجب 
بالفعل شــدن ظرفیت های اقتصادی ایران می شود 

تــا پس از مدتی نه چنــدان دور ایران با توان بالای 
اقتصادی خود بتواند منافع و قدرت کشورهای عضو 
بریکس را به صورت فزاینده ای به عنوان یک قدرت 
نوظهور افزایش دهد. بریکس و پیمان شــانگهای 
دو بــال اقتصادی و امنیتی قدرت ها و کشــورهای 
نوظهوری است که می خواهند سهم واقعی خود را 
در عرصه جهانی داشــته باشند و در مقابل چالش ها 
و زیاده خواهی های کشــورهای غربی به خصوص 

آمریکا بایستند.
جهش سیاسی، اقتصادی و راهبردی

سید هادی ســید افقهی ، با اشاره به عضویت 
ایران در بریکس و اهمیت آن اظهار داشت: بریکس 
می خواهد با اتحادیه اروپا رقابت کند چرا که حدود 
۴۰ درصد از جمعیت جهان در و ۳۱ درصد اقتصاد 

دنیا را مدیریت می کند.
وی ادامه داد: مســئله دیگر موضوع فراقاره ای 
بودن این سازمان اســت و شبکه ارتباطات بانکی، 
امنیتــی، اقتصادی و.. به مراتب فراگیر تر از اتحادیه 

اروپا و حتی آمریکا خواهد شد.
کارشناس مسائل غرب آسیا افزود: با توجه به 
تحولات جدی، نظم نوین جهانی، بلوک بندی های 
جدید اقتصادی و ائتلاف های نظامی در دنیا، چهره 
موازنه هندسه قدرت جهانی را از حالت تک قطبی 
به سمت چند قطبی سوق خواهد یافت، موضوعی 

که مقام معظم رهبری نیز به آن تاکید داشته اند.
ســیدافقهی عنوان کرد: در همین راستا رئیس 
سازمان ســیا به وضوح اعلام کرده که آمریکا دیگر 
قــدرت مطلق جهانی نیســت، اروپاییان نیز چنین 
حرفی را مطــرح می کنند. وی با بیان اینکه در حال 
حاضر بیش از ۵۰ کشور در اجلاس بریکس شرکت 
کرده انــد، عنوان کــرد: اعلام حذف دلار توســط 
کشورهای شرکت کننده در این اجلاس یعنی اعلام 
جنگ جهانی بر علیه دلار اســت. یکی از حربه های 
زشــت و غیراخلاقــی آمریکا بحــث تحریم ها و 
ممنوعیت کاربری ســوئیس در کشــورهایی است 
کــه مورد تحریم آمریکا قرار می گیرند لذا این اقدام 
بریکس یک ســیلی محکمی بــه صورت آمریکا و 

دلار آنهاست.
کارشناس مســائل غرب آسیا افزود: بریکس 
ســازمانی صرفاً اقتصادی نیســت و ابعاد امنیتی و 

ژئوپلیتیکی دارد و این شبکه پنج قاره را به هم پیوند 
می زند. وی ادامه داد: پیشــنهادی که به ایران مطرح 
شــد مکمل عضویت ایران در دو یا سه بلوک بندی 
اقتصادی است. سیدافقهی با اشاره به دستاوردهای 
دولت سیزدهم در حوزه سیاست خارجی گفت: با 
آمدن آقای رئیسی عضویت در سازمان اکو احیا شد 
و روابط ایران با کشورهای آسیای میانه و قفقاز بهبود 
پیدا کرد. مســئله دیگر عضویت ایران در شانگهای 
و همچنیــن در بازار اور آســیا کــه دور از هیمنه و 
هژمونی آمریکاســت، بود و الان نیز در یک سازمان 
و مؤسسه فراقانونی عضویت پیدا کرده که مشوقین 
این عضویت ها روســیه و چین هستند. کارشناس 
مسائل غرب آسیا عنوان کرد: بنابراین اولویت دولت 
سیزدهم برقراری ارتباط کشورهای منطقه ای و هم 
جوار اســت که در حال حاضر این ارتباطات محقق 
شده اســت. وی اظهار کرد: یکی از قطب های نظم 

نوین جهانی مربع چین، روسیه، ایران و هندوستان 
است که البته ممکن است کشورهای دیگری ملحق 
شــوند اما هســته مرکزی آن این کشورها هستند. 
کارشناس مســائل غرب آسیا اضافه کرد: عضویت 
ایران در این ســازمان یک جهش به لحاظ سیاسی، 
اقتصادی و راهبردی اســت. سیدافقهی با بیان اینکه 
اســتقبال خوبی از رویکرد دولت ســیزدهم توسط 
کشــورهای منطقه شده است، تصریح کرد: در زمان 
دولت روحانی رویکردی کاملًا غربی وجود داشت 
و حتی برخی اصرار داشــتند کــه برویم با آمریکا 

روابطمان را برقرار کنیم.
مرحله جدید متوازن ســازی سیاست 

خارجی
همچنین جعفر قناد باشــی کارشناس مسائل 
آفریقا گفت: عضویت ایــران در بریکس موفقیتی 
بسیار مهم در جهت تحقق اهداف کلان و راهبردی 

در عرصه سیاست خارجی و اقتصادی است.
وی ادامــه داد: ایــن عضویت یک شکســت 
پشیمان کننده و تاریخی برای همه کشورهایی است 
که بر تحریم ایران تاکید داشتند و پیوسته بدون توجه 
به ظرفیت های کشور بر تحریم پافشاری می کردند.

ســفیر ســابق ایران در لیبی در شمال آفریقا با 
بیــان اینکــه عضویت در بریکــس مرحله تازه ای 
در رویکرد صحیح ما در متوازن ســازی سیاســت 
خارجی اســت، افزود: یــک نقطه عطف مهمی در 
سیاســت ما برای مقابله با جهان تک قطبی اســت. 
قنادباشــی گفت: عضویت در بریکس یعنی فراهم 
شدن زمینه ها و مقدمات اجرای کلان ترین مقدمات 
راهبــردی از جمله جهــان چندقطبی، حذف دلار، 
کاهش تحریم هاست. وی عضویت در این سازمان 
را ریــل گذاری صحیح و واقع بینانه و متناســب با 
شرایط جدید در عرصه سیاست خارجی و سیاست 
اقتصادی کشــور دانست و عنوان کرد: متأسفانه در 
دولت گذشــته شــاهد ریل گذاری غلطی بودیم و 
اهداف متناسب با واقعیت های جهانی نبود و بخشی 
از این هدف گذاری ها بر اساس القائات غربی ها بود.
سفیر ســابق ایران در لیبی تصریح کرد: دولت 
ســیزدهم واقع بینانه حرکت کرد، این هنوز ابتدای 
کار اســت و نتایج این دســتاوردها ان شاالله نمایان 

خواهد شد.

جمهوری اسلامی ایران در حالی پس از عضویت »شانگهای« به عضویت »بریکس« درآمد که سیاست خارجی را به »کف خیابان« نکشاند 
و تأمین منافع ملی را متوقف به »عصای لرزان« دیگران نکرد.

ایجــاد واحد پــول جدید منجر به بازگشــت عدالــت در عرصه تجارت جهانی شــده 
و بســیاری از مشــکلات کشــورهای مســتقل از جمله ایران را می تواند مرتفع کند. 
موضوعی که موجب بالفعل شــدن ظرفیت های اقتصادی ایران می شود تا پس از مدتی 
نــه چندان دور ایران با توان بــالای اقتصادی خود بتواند منافع و قدرت کشــورهای 
عضــو بریکــس را به صورت فزاینده ای بــه عنوان یک قدرت نوظهــور افزایش دهد.

سرویس سیاسی - دبیر کل جبهه 
پایداری با بیــان اینکه این جبهه دنبال 
سهم خواهی نبوده و نیست، گفت:این 
که شــایعه می کنند تمام دولت دست 

پایداری هست دروغ است.
صادق محصولی در نشست پایان 
دوره دفتر تحکیم وحدت گفت: امروز ما 
در جنگ شدید ترکیبی با دشمن هستیم 
که بر خلاف جنــگ تحمیلی، صدای 
بمباران و خمپاره ها و فشــنگ های آن 

شنیده نمی شود.
وی افزود: این جنگ خیلی سخت تر است. در این جنگ شاهدیم برخی به 
اصطلاح خودی از پشت ضربه می زنند بدون آن که دیده شوند. این را فقط کسانی 
که بصیرت دارند متوجه می شوند. محصولی با انتقاد از کسانی که شعار اعتدال و 
میانه روی سر می دهند، گفت: باید مراقب واژه سازی با پروپاگانداهای کسانی که 
سالیان سال در پست های مختلف نظام حضور داشتند و بیشتر از خدمت به مردم 
خیانت کرده اند و امروز طلبکار هستند، باشیم و تحت تاثیر شعار ها و واژه سازی 
های آنها مثل “خالص سازی” نباشیم. وی افزود:آنها خودشان بیشتر دنبال خالص 
ســازی هستند؛ خالص سازی حضور چهره های غربگرا در پست های مختلف 
کشور و برای همین از حضور نیرو های انقلابی در مجلس و دولت واهمه دارند.

وی این افراد را اینگونه توصیف کرد: غربگراهایی که از انقلابی بودن پشیمان 
شده اند و حتی نسبت به سیاست ها و اقدامات امام راحل اعلام مخالفت و پشیمانی 

می کنند.
باید در انتخابات مجلس به دنبال اصلح باشیم

محصولی اظهار داشــت: ما در انتخابات مجلس، باید کسی را انتخاب کنیم 
که اصلح باشد کسی که مجلس را خانه امید ایرانیان ببیند، عدالت خواه و عدالت 
گستر، فساد گریز و فساد ستیز باشد؛ نگاه و امیدش به دست جوانان و دانشمندان 
و نخبگان و توانایی های ایران و ایرانی باشد نه بدست بیگانگان و اربابان جهانی. 
خودش را بدهکار مردم بداند نه طلبکار. دبیر کل جبهه پایداری تاکید کرد: به طور 
حتم پیشرفت ایران در سایه ایران قوی و از جمله مجلس قوی است. محصولی با 
اعلام حمایت و قدردانی از عملکرد و جهت گیری های آیت الله رئیسی ، اقدامات 
دولت سیزدهم را کافی ندانست و افزود: لیاقت مردم ما خیلی بیشتر از این ها است 
و مردم انتظار دارند مســئولینی را که با مشی انقلابی و تحولگرای دولت سیزدهم 

همخوانی ندارند، بسرعت عوض شوند.
جبهه پایداری به دنبال سهم خواهی نبوده و نیست

محصولی در ادامه بااشــاره به برخی سهم خواهی ها در دولت افزود: جبهه 
پایداری دنبال ســهم خواهی نبوده و نیســت. با اینکه حتی یک نفر هم از اعضای 
جبهه پایداری در کابینه نیست ولی اعتقاد داریم موفقیت دولت و دیگر قوا موفقیت 

همه جبهه انقلاب است و فرقی نمی کند آن مسئول از جبهه پایداری باشد یا نه.
وی تاکید کرد: این که شایعه می کنند تمام دولت دست پایداری هست تماما 
دروغ است. با جهاد تبیین باید مراقبت کرد که برخی ساده انگاران گول جریان های 

فریبکار غربگرا را نخورند.
مجلس نباید در عزل و نصب ها دخالت کند

وی بیاد کرد: این فرمایش حضرت آقا و مرّ قانون است که مجلس نباید در عزل 
و نصب دولت دخالت کند. ولو بهانه ای هم برای دخالت داشته باشند.

محصولی ادامه داد: این مجلس کارهای خیلی خوبی انجام داده است ولی این 
دلیل نمی شود که ضعف ها را در برخی موارد نبینیم و چون اغلب اصولگرا هستند 
متذکر کاستی ها نشویم. وی این نکته را مطرح کرد: کسی که مسئولیتی را در کشور 
بر عهده می گیرد درحالی که شخص دیگری بهتر و شایسته تر از او وجود داشته 
باشد، به خدا و پیامبر و مؤمنان خیانت کرده است. وی افزود: همچنین کسی که به 
جای این اینکه به اصلح رای دهد، به غیر اصلح رای دهد، خیانت کرده است. باید 

به دنبال فرد اصلح رفت و او را به سمت مسئولیت کشاند.
مشارکت بالا در انتخابات بهترین نتیجه را برای پیشرفت کشور 

رقم می زند
دبیرکل جبهه پایداری گفت: همواره حضور مردم در صحنه ها گره ها را باز 
کرده و لذا حضور هرچه بیشــتر مردم در انتخابات و مشــارکت بالا بهترین نتیجه 
برای پیشرفت کشور را رقم می زند. محصولی یادآور شد: مردم همیشه در بزنگاه 
ها، حضور و مشــارکت حماســی داشتند جنگ یکی از صحنه هایی بود که مردم 
بیشترین مشارکت را داشتند، در بحران ها، راهپیمایی ها و مراسم ملی، در خاموش 
کردن آتش فتنه ها و جاهایی که حضور حماسی مردم لازم بود، آنها با حضورشان 

دشمن را ناامید کردند.
مردم از انقلابی نماها ناراحتند

وی در پایــان گفــت: مردم از انقلابی ها ناراحت نیســتند، از انقلابی نماها 
ناراحتنــد، از آنهایی که ادعــای انقلابی می کنند و مســئولیتی می گیرند. فرقی 
نمی کند پست وزارت باشد یا معاونت؛ نمایندگی مجلس، استانداری یا هر پست 
دیگــری در این مملکت؛ و بجای خدمت، خیانت کرده و دنبال پســت و مقام و 
مســائل مادی دیگر اســت، مردم از اینها ناراحتند. محصولی گفت: مردم قدردان 
کســی هســتند که بدون چشمداشت به آنها خدمت کند و بدون آنکه دنبال فساد 
 و مادیــات و ویژه خواری باشــد خودش را مثل گروه هــای جهادی وقف مردم 

کند.

ســرویس سیاسی - سخنگوی 
حزب ندای ایرانیان گفت: از ســال ۷۵ 
کوچک ترین تغییــری در ذهن و اراده 
حاکمان بر جبهــه اصلاحات صورت 
نگرفته است و آنان صرفاً منتظر هستند 
تا اگر فضا تغییر کــرد، آنرا به نفع خود 
مصــادره کنند. مرحله پیــش ثبت نام 
انتخابات مجلس دوازدهم انجام شــده 
و آمار ثبت نام کنندگان حدود سه برابر 
دوره قبل شــده است. بر اساس اخبار و 
اطلاعات میدانی شــاهد ثبت نام تعداد 

قابل توجهی از نیروهای اصلاح طلب و میانه رو در این فرآیند حساس بودیم اما برخی 
اصلاح طلب ها با اگر اماهایی که برخی نیروهای رادیکالشــان از قبل پیش ثبت نام ها 
شروع کرده بودند در تلاش بودند این مرحله را تحت الشعاع بی تفاوتی های خود قرار 
دهند. از سویی شاهد شکل گیری نسل جدیدی از اصلاح طلبان هستیم که راه تغییر 
و حل مشکلات را مراجعه به صندوق های رأی می دانند. این اصلاح طلبان انتقاداتی 
نسبت به تغییراتی که در رأس این جبهه سیاسی رخ داده، دارند و معتقدند که ریاست 
آن می توانست همچنان در قالب شخصیتی معتدل و ملی ادامه یابد و عدم حضور یک 
چهره ملی و میانه رو در رأس این جبهه مهم سیاسی، عوارض خوبی را بر جای نخواهد 
گذاشت. مجله »آگاهی نو« که توسط محمد قوچانی مدیریت می شود و نزدیک به طیف 
میانه رو اصلاح طلبان و کارگزاران است، پیش از این پرده از انتخابات اخیر هیأت رئیسه 
جبهه اصلاحات برداشته و نوشته بود: »کسانی که روزی از دیوار سفارت آمریکا بالا 
رفتند و آنجا را تسخیر کردند، امروز نیز درصدد تسخیر جبهه اصلاحات و کرسی های 
تصمیم گیر آن برای تعمیم مواضع خود به کل جریان هستند.« این شاید تندترین انتقاد 
درونی اصلاح طلبان به ریاست آذر منصوری باشد که شبه انتصاب و تسخیر توصیف 
شد و از ابراهیم اصغرزاده، محسن امین زاده و محسن میردامادی به عنوان چهره های 
پشت پرده هر دو تسخیر نام برده شد. انتخاباتی که مورد اعتراض احزاب زیرمجموعه 
جبهه اصلاحات قرار گرفته است و علاوه بر اینکه اعلام کرده اند از این پس در سطحی 
پایین تر از دبیرکل در جبهه شرکت می کنند، گویا به توصیه انتخاباتی حلقه تسخیر 
نیز اهمیتی نداده و در انتخابات حضور یافته اند و علی رغم تصمیم جبهه اصلاحات 
مبنی بر »توصیه ای برای پیش ثبت نام انتخابات مجلس نداریم« چهره های سرشناس، 
چهره های ناشناس و به اصطلاح یقه سفید نیز از این جریان وارد انتخابات شده اند. 
در همین زمینه محمود واعظی گفته است: »ما به عنوان حزب اعتدال و توسعه هیچ گاه 
با صندوق رأی قهر نکرده ایم و همواره تلاش کرده ایم حضور فعال داشته باشیم و از 
همکاران مان در شهرستان های مختلف که علاقه و توانایی لازم را دارند، خواستیم و 
تشویق کردیم که نام نویسی کنند.« در خصوص آخرین تحولات انتخاباتی نیروهای 
موسوم به اصلاح طلب با »سعید نور محمدی« عضو و سخنگوی حزب ندای ایرانیان 

گفتگویی انجام شده است.
با توجه مصوبه شــورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان اعلام 
کرده است که به صورت تشکیلاتی در انتخابات حضور نخواهند داشت، 

رویکرد احزاب این جریان نسبت به انتخابات چگونه است؟
جبهه اصلاح طلبان در مورد شرکت یا عدم شرکت در انتخابات هیچ مصوبه ای 
نداشته است. در جلسات تنها در مورد حضور در پیش ثبت نام بحث شد. تمام اعضای 
حقوقی و حقیقی نسبت به قانون جدید انتخابات انتقاد داشتند. در نهایت هم مصوبه 
دوستان این بود که توصیه ای برای پیش ثبت نام یا عدم پیش ثبت نام نداشته باشند. بر 
اساس این مصوبه، افراد در ثبت نام مختار هستند. در مورد شرکت یا عدم شرکت در 

انتخابات هیچ بحثی نشده است.
حضور حزب نــدای ایرانیان در انتخابات پیش رو به چه صورت 

خواهد بود؟
اما در مورد حزب ندای ایرانیان، ما تصور می کنیم برای برگزاری یک انتخابات 
پرشور و حداکثری در حال حاضر آمادگی اش نه از سوی آقایان مسئول و نه از سوی 
مردم وجود ندارد. برای چنین هدفی، باید ابزارها و لوازم آن فراهم شود. قطعاً برگزاری 
انتخابات پرشور، خواسته و ایده آل بخش های تندرو نیست. چون در مشارکت بالای 
مردم، رأی آوردن نمایندگان فعلی و لیست های اصولگرا شوخی است. پس مدام این 
بخش در تلاش هستند که با سیاست های اشتباه و ناامیدکننده، به بخش اکثریت جامعه 
این پیام را بدهد که وارد انتخابات نشود تا آنها کرسی های قدرت را از دست ندهند. 
تنها با چنین استراتژی و تاکتیک هایی است که این افراد می توانند با تکیه بر آرای طیفِ 
خاصی در انتخابات رأی بیاورند.ما در تلاش هستیم حرف ها و دغدغه هایمان را هم 
به تصمیم گیرندگان نظام سیاسی منتقل کنیم و هم با مردم ناراضی که به حق معترض 
هستند صحبت کنیم و بگوییم صحنه انتخابات را خالی نکنند. در انتخابات مجلس 
دهم در تهران ۵۰ درصد واجدین شــرایط مشارکت کردند و هیچیک از نمایندگان 
فعلی رأی نیاوردند. اما در انتخابات مجلس یازدهم در همین شهر تهران، با مشارکت 
۲۵ درصدی لیســت و نمایندگان فعلی رأی آوردند. نفر شاخص جبهه پایداری در 
انتخابات مجلس دهم تهران، سی و دوم شد. اما همین فرد با وجود کاهش ۲۰ هزار 
رأی، در مجلس یازدهم سوم شد و الان میدان دار بدترین طرح ها علیه آزادی و حقوق 
شهروندان است.به طور طبیعی منافع این گروه ها مشارکت پایین است که برخلاف 
توصیه های رهبر انقلاب است. برنامه حزب ندای ایرانیان تلاش برای گفتگو هم با 
حاکمیت و هم با مردم ناامید از تغییرات است. نه بدون اقدامات مسئولین اصلی کشور 
در متوقف کردن تندروها و سیاست های افراطی و نه بدون ایجاد اصلاحات جدی 
و تمکین به خواسته مردم انتخابات پر شور به وجود می آید و نه بدون اراده اکثریت 
جامعه برای تغییر از مجراهای قانونی.برای انتخابات ایده آل که ضامن امنیت کشور 
باشد، باید ابزار و لوازم آن فراهم شود. بر خلاف دوستان اصلاح طلب، ما در تلاش 
هستیم حرف ها و دغدغه هایمان را هم به تصمیم گیرندگان نظام سیاسی منتقل کنیم و 
هم با مردم ناراضی که به حق معترض هستند صحبت کنیم و بگوییم صحنه انتخابات 
را خالی نکنند و برای تغییر باید کنار هم بمانیم و در پیشبرد خواسته هایمان استمرار 
داشته باشیم. اگرچه شانس موفقیت ما امروز خیلی کم است و تا به حال حرف هایمان 
از طرف هیچکدام از دو طرف شنیده نشده است، اما ناامید نیستیم و برنامه مان تا ۶ ماه 
باقی مانده تا انتخابات ادامه همین گفتگوها و تلاش هاست. اینکه حزب در نهایت چه 

تصمیمی خواهد گرفت به نتایج این تلاش ها و ارتباط ها بستگی دارد.
در بیــن گروه های اصــلاح طلب می بینیم که برخــی گروه ها و 
شــخصیت ها موافق شرکت در انتخابات هســتند؛ آیا برنامه ای برای 
تشکیل ائتلاف و ارائه لیست واحد با دیگر طیف های این جریان را دارید؟

از سال ۷۵ تا الان کوچک ترین تغییری در ذهن و اراده حاکمان بر جبهه اصلاحات 
صورت نگرفته استایده آل ما ائتلاف با هم نسل هایمان است و نه لزوماً در این انتخابات 
بلکه به صورت کلی اتفاقات اخیر جبهه اصلاحات ما را خیلی به فکر واداشت. به احترام 
آقای نبوی در جلسات هستیم اما به این باور رسیدیم از سال ۷۵ تا الان کوچک ترین 
تغییری در ذهن و اراده حاکمان بر جبهه اصلاحات صورت نگرفته است. آنان صرفاً 
منتظر نشسته اند تا اگر فضا تغییر کرد، تغییرات را به نفع خودشان مصادره کند. ما هم این 
را به آقای خاتمی و آقای نبوی و دکتر عارف مکرراً گفته ایم. اگر روزی هم نسلی های 
ما بپذیرند که باید از این نسل خسته عبور کرد، قطعاً لحظه ای تردید نخواهیم کرد و 

کنارشان خواهیم ایستاد. اما شرایط آن هنوز فراهم نشده است.
برخی گمانه زنی ها بر این است که به دلیل شرایط موجود، ممکن است 

اصلاح طلبانی میانه رو و عمل گرا به سمت جریان اعتدالی حرکت کنند.
برای ما اصلاً مســأله گزینه ها و کاندیداهای انتخابات نیست. اگر تغییرات در 
سیاست های کلی نظام و برگشت مردم به صحنه ایجاد شود حتی اگر تمام اعضای 
حزب ندا رد صلاحیت شوند، ما تمام قد وارد انتخابات خواهیم شد. اما اگر این تغییرات 
در جامعه و در نگاه رأس هرم سیاسی ایجاد نشود، حتی اگر تمام اعضای ما تأیید شوند، 
برایمان ذره ای ارزشی ندارد. مساله برای حزب ندا هیچ وقت گزینه اصلاح طلب و 
اعتدالی نبوده بلکه توسعه کشور بوده است. اگر شرایط تغییر کند افراد برای ما ابزاری 
هستند برای رسیدن به هدف که توسعه همه جانبه کشور و دفاع از حقوق شهروندان 

است. اما اگر شرایط تغییر نکند، اصلاً مساله برایمان اهمیتی نخواهد داشت.

محصولی دبیر کل جبهه پایداری:

جبهه پایداری دنبال سهم خواهی 
نیست

نورمحمدی سخنگوی حزب ندای ایرانیان  :

برنامه این حزب تلاش برای گفتگو با 
حاکمیت برای تغییرات است
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ســرویس سیاسی -وزیر کشور 
خبــر داد مراجع شــش گانه در حال 
بررســی مــدارک حــدود ۴۹ هزار 
داوطلــب انتخابات مجلس شــورای 

اسلامی هستند.
مرحلــه پیش ثبت نام از داوطلبان 
دوازدهمیــن دوره انتخابــات مجلس 
شورای اســلامی در روزهای ۱۶ تا ۲۲ 
مرداد به صورت الکترونیکی برگزار شد 
و ۴۸ هزار و ۸۴۷ متقاضی پیش ثبت نام 

خود را انجام دادند.
براساس قانون جدید انتخابات مجلس شورای اسلامی، پس از انجام پیش ثبت 
نام داوطلبان انتخابات، ثبت احوال، فراجا، دادستانی، وزارت خارجه، سازمان امور 
استخدامی و نهادهای بخش آموزش از جمله وزارت علوم، بهداشت، دانشگاه آزاد 

و مرکز مدیریت حوزه های علمیه مدارک متقاضیان را بررسی می کنند.
احمد وحیدی وزیر کشور با اشاره به آغاز بررسی مدارک داوطلبان انتخابات، 
گفت: » ما مدارک داوطلبان را برای مراجع شش گانه فرستاده ایم و آن مراجع یک ماه 
فرصت دارند تا نظرات خود را به ما بدهند. « وی خبر داد که » داوطلبانی که مدارک 
آنها مورد تایید باشــد، می توانند در مرحله ثبت نام نهایی شــرکت کنند.« ثبت نام 
نهایی انتخابات از ۲۷ مهر تا ۳ آبان خواهد بود.پس از تایید مدارک داوطلبان توسط 
نهادهای شــش گانه، شناسه رهگیری به داوطلبان از طریق پیامکی با سرشماری 
وزارت کشور ارسال می گردد. اگر مدرکی از متقاضی تایید نشد، چنانچه متقاصی 

معترض باشد، تا ۲۴ ساعت قبل شروع ثبت نام نهایی فرصت اعتراض دارد.
وزیر کشور همچنین با بیان اینکه»هنوز نتیجه بررسی ها به داوطلبی اعلام نشده 
است«، گفت: »ابتدا مراجع شش گانه باید اعلام نظر کنند و سپس نتیجه بررسی ها 

به داوطلبان اعلام می شود.«

وزیر کشور خبر داد:

مراجع شش گانه در حال بررسی 
مدارک داوطلبان انتخابات هستند


